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ایلنا: معــاون آموزش متوســطه وزارت 
آموزش و پرورش ضمن پاســخ به شائبه 
تقلــب و بی نظمــی در امتحانات نهایی 
به متقلبــان احتمالی در ایــن امتحانات 
هشدار داد. کاظمی در واکنش به وجود 
بی نظمــی در برگزاری امتحانات نهایی و 
همچنین شــائبه تقلب در این امتحانات 
گفــت: آزمون رأس ســاعت مقرر برگزار 
می شود، اما ممکن است در هر حوزه ای 
بنــا به هر دلیلی، همان گونــه که در روز 
اول آزمون عربی با آن روبه رو بوده ایم با 
تأخیر پنج الی ده دقیقه آغاز کرده باشند، 
یکــی از دلایــل تأخیر، مربوط بــه تکثیر 
برگه هاســت. البته تمامی دانش آموزان 
در ایــن بــازه زمانــی تأخیــر، در ســالن 
حضور داشــته اند و کسی از حوزه خارج 
نشده اســت و تا پایان آزمون هم حضور 
داشــته اند. همچنین زمان پنج دقیقه ای 
کــه امتحان با تأخیر آغاز شــده، به زمان 
پایان آزمون اضافه شــده اســت. معاون 
آموزش متوسطه وزارت متوسطه وزارت 
آموزش و پــرورش در ادامه گفت: ما به 
عنــوان امانتدارهای دانش آموزان و اولیا 
موظف هستیم که همه شرایط آزمون را 
به سلامت برگزار کنیم و امنیت آزمون را 
در نظر بگیریم. موضوع به دانش آموزان 
مرتبــط اســت و حــق آنهاســت، ایــن 
حساسیت را با جدیت بیشتری دنبال کنیم 
و فردی که تقلب کرده، آن عنوان درسی 
برایش صفر لحاظ می شــود. کاظمی در 
پاســخ به اینکه گفته می شــود بازرسی 
دانش آمــوزان در بعضــی از حوزه ها و 
شــهرها به خوبــی صــورت نگرفته و از 
دستگاه های راکت فلزیاب استفاده نشده 
اســت که این مسئله اســتفاده از وسایل 
هوشــمند توســط دانش آموزان را برای 
تقلــب ممکــن می کند، گفت: بازرســی 
دانش آموزان کامــل و به خوبی صورت 
می گیرد، سیگنال یاب ها در تمام حوزه ها 
وجود دارد و در طول فرایند آزمون کنترل 
صورت می گیرد که اگر سیگنالی مشخص 
شــود، اعمال قانــون صــورت می گیرد. 
در بازدیــدی کــه شــخصا از حوزه های 
امتحانی در حیــن برگزاری آزمون نهایی 
داشــتم بــا اســتفاده از راکــت فلزیاب، 
وســایل الکترونیکــی کــه دانش آموزان 
ممکن اســت با خود به همراه داشــته 
باشــند، کنترل می شــد. وی تصریح کرد: 
ما در سال گذشته ۲۸۰۶ تخلف ثبت شده 
ثبت شــده،  تخلف  که عمــده  داشــتیم 
مربوط به همراه داشــتن ابزارهای تقلب 
بود. البته آرا برای متخلفان اعلام شد که 
بنابر آن، آنها از یک عنوان درســی تا سه 
ســال از کل فرایند آزمون امتحان نهایی 
محروم شــدند. معاون آموزش متوسطه 
وزارت آمــوزش و پرورش در پاســخ به 
اینکه آیــا از زمــان برگــزاری امتحانات 
نهایــی تاکنــون تخلفی صــورت گرفته 
است؟ گفت: تخلفات در سامانه مربوطه 
ثبت می شــود و از روز گذشته به صورت 
کشــوری قابل بهره برداری بوده است. او 
با بیان اینکه اطلاعات تخلفات امتحانات 
نهایی در اســتان ها ثبت شده اما بررسی 
موارد انجام نشــده اســت گفت: امروز 
اولین روزی است که ســامانه، اطلاعات 
را برای ســتاد ارســال می کند لذا هفته 
آینده می تــوان نتایــج آن را اعلام کرد. 
وی با بیان اینکه توزیع جواب ســؤالات 
امتحانــی توســط مســئولان مــدارس 
امکان پذیر نیســت افزود: اگر اطلاعاتی 
مبنی بر انجام این کار وجود دارد، افراد 
می توانند آنها را برای بررسی و برخورد 
اعــلام کنند. معاون آموزش متوســطه 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه در 
صورت بیان موضوع حتما بررســی های 
لازم انجام می شــود ادامــه داد: موارد 
این چنینی تا الان برای ما گزارش نشــده 
اســت؛ دیروز گفت وگویی با رئیس مرکز 
ســنجش انجام شد و چیزی ناظر بر این 
موضوع وجود نداشــت امــا در صورت 
وجود چنین تخلفاتی، موضوع از طریق 
حراست و دستگاه های مربوطه پیگیری 
می شــود. کاظمــی بــه بحــث امنیت 
آزمون هــا نیز اشــاره کــرد و گفت: این 
موضوع بسیار مهم است و دستگاه های 
امنیتــی در حال کمک هســتند؛ فیلمی 
مبنــی بر تخلفــات امتحانــی چند روز 
پیش منتشر شــد که تکذیب شد. وی با 
بیــان اینکه بعد از بررســی تخلفات چه 
از ســمت دانش آموزان چــه همکاران، 
برخورد لازم صورت می گیرد افزود: سال 
گذشــته یک همکار متخلف داشتیم که 

برای وی حکم تعلیق صادر شد.

 فروش داروی گیاهی در عطاری ها ممنوع است
شرق: رئیس انجمن علمی طب سنتی ایران گفت: بحث فروش داروهای   
گیاهی و ورود به حیطه درمان در عطاری ها ممنوع است و فقط داروخانه ها 
مجاز به عرضه این داروها هستند. روشنک مکبری نژاد روز یکشنبه در یک نشست 
خبری که در محل انجمن برگزار شــد، افزود: از آنجایی که عطاری ها باعث حفظ 
میراث گیاهان بودند، نظام دهی و قانونمندکردن آنها ضروری است و فقط مجاز به 
عرضــه گیاهان بوده و نباید در حیطــه درمان دخالت کنند. او با اشــاره به اینکه 
آیین نامه فروش داروهای گیاهی تدوین شده، ولی هنوز اجرائی نشده است، اظهار 
کرد: طب سنتی ظرفیت های بالقوه و بالفعل دارد ولی هنوز به درستی در کشورمان 
استفاده نشــده، در حالی که در دنیا طب ســنتی و طب مکمل جزء استراتژی های 

سازمان جهانی بهداشت بوده که در نظام سلامت کشورها استفاده می شود.

مجوز حدود ۱۵ داروی گیاهی در دوران همه گیری کرونا
اکبری نژاد تصریح کرد: در سیاســت های بالادستی قانون برای توسعه طب سنتی 
وجود دارد ولی زمان بر اســت تا از این ظرفیت اســتفاده کرد. در دوران همه گیری 
کرونــا حدود ۱۵ داروی گیاهی مجوز گرفت و وارد داروخانه ها شــد تا در کنار طب 
مکمل اســتفاده شود و معرفی درســت و منطقی طب سنتی مهم ترین موضوعی 
اســت که باعث توسعه این طب می شــود. این عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشــتی به بحث توریسم سلامت اشاره کرد و از پذیرش دانشجوی 
خارجی در رشته طب ســنتی از کشورهای اتریش، تایلند، عراق، ترکیه، افغانستان، 
هندوســتان و... خبر داد و گفت: طب ســنتی طب بومی کشورمان است و وارداتی 
نیســت و می توانیم در این زمینه به خودکفایی فراورده های دارویی برســیم. دبیر 
علمی کنگره طب ایرانی نیز در این نشســت از همکاری با پلیس فتا برای برخورد 
با ســودجویان فروش اینترنتی داروهای گیاهی خبــر داد و گفت: مردم نباید فریب 
داروهای ســنتی را کــه در فضای مجازی به فروش می رســد، بخورند. عرضه این 
دارو ها فقط از طریق داروخانه ها مجاز اســت. حسین رضایی زاده گفت: آموزه های 
طب ایرانی مبتنی بر پیشــگیری و ارتقای ســطح ســلامت افراد با ســبک زندگی 
سالم اســت و هدف نهایی ما درمان با دارو نیســت. او ادامه داد: آموزه های طب 
ایرانی مبتنی بر پیشــگیری و ارتقای ســطح ســلامت افراد با ســبک زندگی سالم 
است و به عنوان یک پزشــک باید بر حفظ سلامت و ارتقای آن تمرکز کنیم؛ به ویژه 
متخصصان طب ایرانی باید به این نکته توجه بیشــتری داشــته باشند، زیرا هدف 
غایی ما صرفا درمان های دارویی نیســت. رضایی زاده، موضوع ســلامت و آشپزی 
ســالم و طبی را مورد توجه مراکز بزرگ علمی و تحقیقاتی دنیا دانســت و افزود: 
آشپزخانه های سلامت و آشــپزی طبی مورد توجه بسیاری از کشورها قرار دارد. او 
با بیــان اینکه فروش های غیرقانونی و مجازی از محصولات طب ســنتی که فاقد 
استاندارد هســتند، به سلامت جامعه آســیب وارد می کند، اظهار کرد: بسیاری از 
این فراورده ها بدون اخذ مجوز و اســتاندارد بــا آلودگی های محیطی و قارچی، در 
فضای مجازی به فروش می رسند، در حالی که مردم از مضرات جبران ناپذیر آنها آگاه 
نیستند و باید اطلاع رسانی در این زمینه به طور وسیع انجام شود. رضایی زاده با بیان 
اینکه داروهای گیاهی معجزه آسا نیستند، تصریح کرد: مردم باید به این باور برسند 
که داروهای گیاهی مانند داروهای شیمیایی اثربخشی دائمی روی بهبود بیماری ها 
ندارند و اگر تبلیغاتی درباره معجزه آســا بودن این داروها انجام می شــود، تصوری 
اشتباه بوده و خطرناک است. او با اشاره به اینکه اکنون دو هزار و ۵۰۰ داروی گیاهی 
مجوز تولید و عرضه در بازار دارویی کشــور را دارند، تصریح کرد: کنگره طب سنتی 
در واقع تعاملی برای گفت وگوی علمی با جامعه پزشــکی بود و پزشکی مبتنی بر 
سلامت و پیشگیری از بیماری ها، تغذیه و داروها، طب آشپزی، فراورده های مرتبط با 

طب ایرانی و... از مهم ترین محورهای مورد بحث در این کنگره است.

 کدام استان ها  بارش بیشتر  از  نرمال  داشتند
بر اساس اعلام سازمان هواشناسی ۱۴ استان کشور بارش های بیشتر از نرمال   

دریافت کرده اند که در بین آنها سیستان و بلوچستان رتبه نخست را دارد.
میانگین بارش کشــور طی هفت روز منتهی بــه ۸ خرداد ۳.۳ میلی متر بود این در 
حالی اســت که میانگین بارش در بلندمدت ۱.۷ میلی متر بود. به این ترتیب ۹۸.۸ 
درصد افزایش یافته اســت. میانگین بارش کشــور از ابتدای ماه جاری منتهی به ۸ 
خــرداد، ۴.۳ میلی متر و میانگین بلندمدت ۲.۱ میلی متــر بود بنابراین ۱۰۵.۱ درصد 
بیشــتر شده است. میانگین بارش کشور طی فصل جاری منتهی به ۸ خرداد، ۹۴.۹ 
میلی متر و میانگین بارش بلندمدت ۵۷.۷ میلی متر بود بنابراین ۶۴.۵ درصد افزایش 
یافته است. میانگین بارش کشــور از ابتدای سال جاری منتهی به ۸ خرداد، ۲۱۹.۲ 
میلی متر و میانگین بلندمدت ۲۱۹.۷ میلی متر اســت بنابراین ۰.۳ درصد کمتر شده 
اســت. بنا بر اعلام سازمان هواشناسی، بارش اســتان اردبیل طی سال آبی جاری 
منتهی به ۸ خرداد، ۲۸۸.۵ میلی متــر و در بلندمدت ۲۶۷.۲ میلی متر بود بنابراین 
بارش هشت درصد افزایش یافته است. اصفهان نیز از جمله استان هایی است که 
بیش از میانگین نرمال، بارش دریافت کرده است. در این استان طی سال آبی جاری 
۱۶۹.۲ میلی متر بارش ثبت شده این در حالی است که میانگین بارش بلندمدت آن 
۱۶۳.۳ میلی متر بوده بنابراین ۳.۶ درصد افزایش بارش داشــته است.  استان ایلام 
نیز ۱۵.۳ درصد از میانگین بلندمدت بارش بیشتر داشته است. طی سال آبی جاری 
۴۴۷.۲ میلی متر بارندگی در این استان ثبت شده و میانگین بلندمدت بارش ۳۸۷.۷ 
میلی متر بوده است. خراســان جنوبی یکی دیگر از اســتان های پربارش کشور بوده 
اســت که طی سال آبی جاری ۱۴۷.۶ میلی متر بارش ثبت کرده این در حالی است 
که میانگین نرمال بارش برای آن ۱۰۹.۴ میلی متر است بنابراین بارندگی در این استان 

۳۴.۹ درصد افزایش یافته است.

گزارش خبرینگاهی به ضرورت های شبکه آمد و شد عمومی اخبار
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 سهراب مشهودی، کارشناس معماری و شهرسازی : اتومبیل  
ســواری شخصی، شمشیر دو لبه شــهرهای معاصر است. 
لازم نیســت از مزایای آن گفته شود، وقتی تقریبا در اغلب 
کشــورهای دنیا و ایران، در ازای هر خانوار به طور متوسط 
مشــابه بــرق، یخچال، تلویزیــون، تلفــن و آب حدود یک 
اتومبیل وجود دارد. اتومبیل در شــهرهای کوچک و حتی 
متوســط کاملا کارآمد بوده و از تسهیلات زندگی محسوب 
می شود. اما در شهرهایی که از تراکم معینی عبور می کنند، 
به ترافیک و تلف شدن وقت شهروندان منجر می شود (که 
البتــه بلافاصله، آلودگی هوا را نیز در پی دارد) و در نتیجه 
به معضل بزرگ شــهرهای متوســط بزرگ و بــزرگ امروز 
دنیا تبدیل می شــود. برای پایان دادن به مشــکلات ناشــی 
از اتومبیل  ســواری شــخصی، چه کرده اند؟ نخست، طرح 
ترافیک و انســداد بخشی از شهر در ســاعات پیک ترافیک 
بر اتومبیل ها  یا زوج و فرد و پیاده راه کردن بخشی از معابر 
شــهر و تعیین خطوط ویژه اتوبوس (B  R T) برای تســهیل 
آمدوشــد عمومی که بــه علت اینکــه خیابان های اندکی 
هســتند که عرض لازم را برای ایــن کار دارند و همین طور 
ترافیک حاصل از تقاطع با معابر ســواره رو، نتوانسته است 
چندان مؤثر باشــد. مترو، راه حل اساسی برای حل مشکل 

ترافیک در شهرهای بزرگ تعیین شده است.

مترو و مشکلات آن
بســیاری از شــهرهای بــزرگ بــرای خلاص شــدن از 
ترافیک، به مترو روی آورده اند. در این شــکل شــهرها در 
واقع آمدوشد دوسطحی می شــود؛ سطح یک به اتومبیل 
و آمدوشــد خصوصی  واگذاشته شده و سطح منهای یک، 
به آمدوشــد عمومی مردم  اختصاص می یابد. در تهران، با 
یک شــبکه مترو (یک کیلومتر در یک کیلومتر مطلوب) به 
۷۴ خــط و در حداقل مطلوبیت بــا دو برابر کردن فاصله 
به ایســتگاه ها ۳۸ خط لازم اســت که تا ســال های دور، 
دســتیابی به آن ناممکن به نظر می رسد. البته مترو دیگر 
از عناصر مطلوب شهری تلقی نمی شود و در شهرهایی از 
دنیا که به این مهم دســت یافته اند، شهروندان در واقع از 
شــهرها و رؤیت آن محروم شده و مانند موش های کوری 
مرتب  در ایــن تونل های تاریک آمدوشــد می کنند. امروزه 
به تدریج خطرات مترو در زندگی شــهروندان و افســردگی 
آنان در حال رخ نمودن اســت و بهره وری از آن زیر سؤال 

رفته است.

 بالابردن پل  به جای پایین بردن رودخانه
شــاید اصولی تر و انســانی تر بــود که به  جــای فرار از 
اتومبیل هــای مهاجــم خیابان ها به زیرزمیــن (پایین بردن 
رودخانــه) و تبدیل خیابان هــا به معابر اتومبیل ســواری 
شــخصی، آنها به زیر زمین رانده می شدند و تونل ها برای 
معابر اتومبیل رو ساخته می شد و خیابان ها  برای آمدوشد 

عمومی و حرکت پیاده مردم باقی می ماند.
اما منطقــا این کار ممکن نیســت. اولا، عــرض معابر 
اتومبیل رو بســیار بیشــتر از مترو اســت و نه تنهــا هزینه 
چندبرابــری ایجاد می کند، بلکه خطــر آلودگی هوا نیز در 

آن بیشتر است.
راه حل نوین، جداســازی شــبکه معابــر از خیابان های 

آمدوشد عمومی در شهرهای موجود است. همان طورکه 
مشخص شــده، ایجاد مسیر ویژه حرکت اتوبوس و وسایل 
نقلیه عمومی در شــهرها با عدم عرض مناسب بسیاری از 
معابر و همین طور توقف های طولانی در تقاطع ها با معابر 

حرکت اتومبیل شخصی، راه حل چندان کارایی نیست.
بنابراین شــبکه آمدوشــد عمومی باید کاملا مســتقل 
و بدون تقاطع با معابر اتومبیل روی شــخصی باشــند که 
بتوانند  به خوبی کارایی داشــته باشــند. یعنی در شــهرها 
باید لااقل شــبکه ای (دو کیلومتر در دو کیلومتر) از معابر 
را صرفــا (یا لااقل از ســاعت هفت صبح تا ۱۰ شــب) به 
آمدوشد وسایل نقلیه عمومی و پیاده راه ها اختصاص داد. 
شــبکه معابر سواری شخصی وقتی به این معابر می رسد، 
با تقاطع غیرهمســطح (زیر یا روگذر) بدون تقاطع از آنها 

عبور کند.
در ایــن صــورت، خیابان های عمومی تر شــهر فقط به 
آمدوشد عمومی با پیاده روهای عریض سبز اختصاص داده 
می شــود که در جوارشــان کاربری های مورد نیاز عمومی 
مثل خدمات، مراکز فرهنگی، پذیرایی و مغازه های عرضه 
کالا مستقر باشند و شهروندان پیاده  یا سوار بر وسایل نقلیه 
عمومی ( یا با ترکیب هر دو) در این شهرها  بدون ترافیک و 

آلودگی هوا تردد کنند.

 اثرات ترافیکی دو شبکه ای  کردن شهر
مطالعات نشــان می دهد  حداکثر حدود یک سوم معابر 
شــهری می باید فقط به آمدوشــد عمومی اختصاص یابد 
کــه در این صــورت ۳۰ درصد بــه حجم ترافیــک معابر 
اختصاص یافته به اتومبیل های شخصی اضافه می شود. با 
کاسته شدن اتومبیل های عمومی ظاهرا در همین حدود از 
حجم ترافیک کاسته می شود. اما در شبکه اختصاص یافته 
و بدون تقاطع با معابر اتومبیل روی خصوصی به وســایل 
نقلیــه عمومی، به  ســرعت حرکت و کارایــی آنها افزوده 
می شــود. به گونه ای که آمدوشــد عمومی بدون ترافیک 

کاملا کیفیت آمدوشد شهری را تغییر می دهد.
در ضمن به ســرعت حرکت، تعداد دفعات حرکت بین 

مقصد و مبدأ وســایل نقلیه عمومی نیز به شــدت افزایش 
می یابد (به گونــه ای که انگار تعداد آنها چند برابر شــده 
است). عدم ترافیک در شبکه آمدوشد عمومی به کاهش 
آلودگی هوا و مصرف انرژی محرکه حرکت اتومبیل ها نیز 

می انجامد و از مزیت های دیگر آن است.

پیش طرح شبکه آمدوشد عمومی در تهران
بــرای تهران نیز یک پیش طرح برای شــبکه آمدوشــد 
عمومی طراحی شــده اســت. در این پیش طرح، کل شهر 
تهران دارای یک شــبکه آمدوشــد عمومــی (بدون ورود 
اتومبیل هــای ســواری و خصوصی) خواهد بــود که هر 
شــهروند عمدتا با فاصلــه از یک کیلومتــر (و حداکثر با 
فاصله ۱/۵ کیلومتری) به آن دسترســی دارد. این شــبکه 
با شــبکه آمدوشــد ســواری (باقی شبکه شــهر) دارای 
تقاطع هایی بــا چراغ خواهد بود کــه در مرحله دوم باید 

غیرهمسطح شوند.

 مقایسه هزینه های پل های دوشبکه ای کردن شهر با مترو
طرح شبکه آمدوشد مســتقل در طرح تفصیلی حوزه 
میانی شهر مشهد طراحی شده که به دنبال هزینه احداث 
تقاطع های غیرهمسطح با احداث مترو مقایسه شده است. 
در ایــن طرح مقدماتی نمونه، ۲۴  پل باید احداث شــود با 
هزینه هزارو ۶۸۰ میلیارد تومــان (در هنگام تهیه گزارش 
۱۳۹۷). اگــر به جای ایــن پل ها به همین مقــدار خیابان 
عمومی شــده  یعنی ۴۰ کیلومتر مترو ســاخته می شــود، 
هزینه آن با کیلومتــری ۸۴۰ میلیارد تومان، ۳۳هزارو ۶۰۰ 

میلیارد تومان می شد که چندین برابر هزینه پل هاست.
البتــه از فضای زیر پل هایــی کــه از روی خیابان های 
آمدوشــد عمومی عبور می کنند و در جــوار آن قرار دارند  
نیــز می توان با احداث واحدهای پذیرایی، فروش بخشــی 
از هزینه ها را تأمین کــرد. با بهره وری از این روش، حرکت 
شهروندان به جای تونل های باریک مترو، به سطح شهر و 
خیابان های آن بازمی گردد و از هوا، آســمان و فضای سبز 

شهری بهره مند می شوند.

 موضوع صــدور پروانه های کار ســاختمانی و فقدان حضور بازرســان دائمی کارگاه های 
ســاختمانی این روزها از جمله گلایه های کارگران این بخش و تشکل های کارگران ساختمانی 
کشــور اســت؛ کارگرانی که دغدغه ایمنی کار در کارگاه های ســاختمانی را دارند و نسبت به 

اختصاص بخش عمده ای از حوادث کار کشور به حوادث کار ساختمانی انتقاد دارند.
احمدرضــا پرنده (مدیرکل بازرســی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی) در پاســخ به 
انتقادات مطرح شده در زمینه رسیدگی به وضعیت ایمنی کار ساختمانی اظهار کرد: در بحث 
کار ســاختمانی وقتی ســازنده می خواهد پروانه ســاخت خود را بگیرد، به شهرداری منطقه 
خود رجوع می کند. شــهرداری نیز به نسبت مساحت کار ساختمانی مشخص می کند که چه 
تعداد مهندس ناظر باید در ســاختمان حضور یابد. وقتی تعداد طبقات و مســاحت کاری یک 
ساختمان افزایش می یابد، باید تعداد این مهندسان افزایش یابد و مهندس تأسیسات، مهندس 

سازه و مهندس معمار نیز باید حضور داشته باشند.

وی افزود: براســاس مقررات ملی ساخت ســاختمان، مهندس ناظر مکلف است تا علاوه 
بر اجرای پروتکل های ضروری ســاخت سازه، بر اجرای مقررات ایمنی ساختمان و شرایط کار 
ایمن نیز نظارت داشته باشد. اکنون نظام مهندسی کشور این گونه نظارت ها را پیگیری می کند.
پرنده تصریح کرد: انتظاری که ما اکنون از نظام مهندسی کشور داریم، این است که تذکرات 
در حوزه ایمنی تنها با ابلاغ کتبی به مجری و مالک محدود نشــود و باید اصرار وجود داشــته 
باشــد که موارد ضروری مثل ایمنی جرثقیل و حفاظ پرتگاه ها و حفاظ ایمنی پله و آسانســور 
تعبیه شــود و بر اجرای نکات ایمنی دقت شــود. در همین راســتا ما با رئیس ســازمان نظام 

مهندسی به زودی جلسه ای نیز خواهیم داشت.
مدیرکل بازرســی وزارت کار ادامه داد: ما در ســال گذشــته اجرای طرح ملی کارگاه های 
ساختمانی را با تأکید بر ایمنی کار داشتیم، زیرا بررسی ما نشان می دهد که بیش از ۳۸ درصد 
حوادث کار کشــور به حوزه ساختمان اختصاص داشــته که رقم قابل توجهی است. ازاین رو 
اولویت سال گذشته و امسال ما این بود که بیشترین بازرسی ها از کارگاه های ساختمانی باشد. 
به همین جهت، از همه امکانات لازم و ظرفیت های موجود برای بازرســی بیشــتر کارگاه های 
ساختمانی استفاده کردیم. در این بازرسی ها بیشتر به جای تأکید بر بحث تنبیهی تلاش شد تا 

نقاط پرخطر به مجری و مالک اعلام شود.
وی اضافه کرد: به دلیل همین اقدامات در سال گذشته توانستیم پنج درصد کاهش حوادث 
کار در مجموع کل حوادث را داشته باشیم. بیشترین کاهش حوادث نیز در پروژه هایی بوده که 

مورد بازرسی قرار گرفتند. با این حال ما این میزان پیشرفت را به هیچ وجه کافی نمی دانیم.
پرنده با اشــاره بــه اینکه «برای رســیدن به نقطه مطلــوب باید همه طرفیــن کارگری و 
کارفرمایی نیز مانند دولت مشارکت داشته باشند تا ایمنی افزایش و تعداد حوادث کار کاهش 
یابد» افزود: قانون به ما می گوید که مســئولیت ایجاد شــرایط ایمنی بــه ویژه در کارگاه های 
ســاختمانی بر عهده کارفرماســت. همان طور که برای هر راننده در کشور نمی توان یک پلیس 
راهنمایی و رانندگی گذاشت، ما نیز امکان این را که برای هر کارفرما یک بازرس ناظر بگماریم، 
نداشــته و نداریم. لذا بایــد کارفرمای حاضر در محیط کار، براســاس قانون از تجهیزات ایمن 

استفاده کند و آموزش لازم از طریق متصدی کار به نیروی کار شاغل در کارگاه داده شود.
وی بــا ارائــه آمار از برخورد بــا کارفرمایان متخلــف در حوزه ســاختمانی اظهار کرد: در 
ســطح کشور هزارو ۵۰۰ کارگاه ســاختمانی که دارای شرایط پرخطر بوده و به اخطارها توجه 
نکردند را به مراجع قضائی معرفی کردیم. البته رویکرد ما بیشــتر این است که برای کمک به 
تولید و رونق به جای رویکرد قهری، رویکردی تعاملی داشــته باشــیم. بازرسی و ابلاغیه ها و 
گفت وگوهای اقناعی ما با این جهت گیری بوده است که سطح اشتغال در این بخش نیز حفظ 

شود و خللی در کارها پیش نیاید.
مدیرکل بازرســی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در پایان تأکید کــرد: ما از کارفرمایان 
کشور می خواهیم که برای جان انسان ها ارزش ویژه ای قائل شوند. پیام ما به کارفرمایانی که به 
حوزه ایمنی دقت ندارند نیز این است که یک کارفرما زمانی می تواند نام خود را یک کارفرمای 
واقعی بگذارد که موجب نشــود کارگری فوت کرده و یک خانوار کارگری در این شرایط بدون 
سرپرســت باقی بماند. از مراجع محترم قضائی نیز خواهش می کنیم همان طورکه همیشه ما 
را در حوزه ایمنــی همراهی کردند، آن مواردی که همکاران بازرس ما در چارچوب ماده ۱۰۵ 
به دادیاری ها گزارش می کنند، با توجه ویژه بررســی کنند و بــا کارفرمایان خاطی که به جان 

نیروهای خود با سهل انگاری آسیب وارد می کنند، برخورد جدی کنند.

پرونده  ۱۵۰۰  کارگاه ساختمانی به  دستگاه قضا  ارجاع داده شد

هشدار آموزش و پرورش 
به متقلبان احتمالی 
در امتحانات نهایی


